

REFERAT Bymidtegruppe Skælskør d. 27-11-2019

Mødedato Onsdag d. 27. november 2019 kl. 08:00

Mødested Hotel Postgaarden, Skælskør

Indholdsfortegnelse

Referat..... 3

Punkt 1: Referat

Bilag

Skælskør bymidtegruppe referat 27 november 2019_webtil.pdf

Referat, BYMIDTEGRUPPEMØDE I SKÆLSKØR
Hotel Postgaarden, Skælskør
Onsdag den 27. november 2019 klokken 8:00 - 10:00

Deltagere:

- Skælskør Erhvervsforening: ~~Nelly Gaskin, Sandie Borg~~ Afbud fra Sandie, Nelly Gaskin mødte ikke
- Skælskør Lokalråd: ~~Rasmus Jørgensen~~, Gitte Gensmann, Ole Larsen og Irene Vallentin gav møde
- Skælskør Bevaringsforening: Mette Lund Jørgensen
- Kunstnerlavet KIT: Torsten Bo Jørgensen
- Skælskør År 2000: Pernille Kirkeskov Hansen
- Bykontoret: ~~Anne Gudiksen~~ Afbud fra Anne
- Det Røde Pakhus: ~~Hanne Hjortsberg~~ Mødte ikke
- Handicaprådet: ~~Ole Andersen~~ Mødte Ikke

- Miljø-, Plan- og Landdistriktsudvalget: Steen Olsen
- Erhvervs- og Teknikudvalget: Anders Koefoed
- Natur, Vej og Trafik: ~~Christian Schou Rasmussen~~ Afbud fra Christian
- Entreprenørservice: Peter Johansen
- Plan: Maja Østermann (helhedsplanen)
- Natur, Vej og Trafik: Sofie Kamille Astrup (højvandssikring)
- Teknik: Bo Gabe (referent)

Dagsorden:

1. Godkendelse af referat
2. Godkendelse af dagsorden
3. Nyt fra foreninger og råd
4. Nyt fra Slagelse Kommune
5. Status på højvandssikring og helhedsplan fra Nor til Fjord
6. Status på renovering og anvendelse af Skælskør Rådhus
7. Trappe Fordgrunden
8. Presse
9. Andet og eventuelt
10. Næste møde

Bilag:

- Referat fra Skælskør Bymidtegruppe den 28. august 2019
- Opsamling fra inspirationstur den 23. oktober
- Seneste tids- og procesplan helhedsplan for Skælskør havn

Skælskør Bymidtegruppe byder velkommen til Hanne Hjortsberg, formand for Det Røde Pakhus samt Rasmus Jørgensen eller suppleant fra Skælskør Lokalråd. Desuden bydes velkommen til ny sekretær/tovholder Bo Gabe, som barselsvikarierer for Kristine Grue Understrup.

1. Godkendelse af referat

Eventuelle bemærkninger til referat fra møde den 28. august 2019 (vedlagt).
Ingen bemærkninger

2. Godkendelse af dagsorden

Eventuelle bemærkninger til dagsordenen.
Ingen bemærkninger, dog at foreninger kun møder med en repræsentant, og at man altid kan sende en substitut ved afmelding

3. Nyt fra foreninger og råd

Maks 5 min. pr. person. Medlemmerne opfordres til evt. at fremsende kommentarer og bilag inden

Orientering fra de deltagende foreninger og råd, herunder opfølgning på emner fra tidligere møder.

- **Skælskør Erhvervsforening** v. Nelly Gaskin og Sandie Borg

mødet.

- Status på strategi for brosten 2020 og fremover.
- Genoptagelse af ønsker til renovering af Svanetorvet og proces.
- Detailhandelsanalysen.

Ingen bemærkninger til ovenstående, men Torsten oplyser dog, at Erhvervsforeningen arbejder på et forslag til Svanetorvet.

- **Skælskør Lokalråd** v. Rasmus Jørgensen
 - Status på konstituering af Skælskør Lokalråd samt påtænkte initiativer.

Gitte er blevet sekretær og Rasmus formand. Lokalrådet ville gerne have rotation på deltagelse i Bymidtegruppen, så dækningen bliver så bred som mulig. Der har været en fælles dialog mellem bymidtegruppen og lokalrådet om samarbejde og parterne ser frem til et frugtbart samarbejde.

Lokalrådet arbejder med en præsentations-film om Skælskør. Projektet er reklamefinansieret.

Lokalrådet ville komme med oplæg til vejgrøfter og biodiversitet. Oplægget vil tilgå kommunen. Peter (Entreprenørservice) orienterede kort om arbejdet med netop biodiversiteten på kommunens arealer, som replik på lokalrådets arbejde. Kommunens arbejde med opgaven handler både om vedligeholdelse af vejgrøfter og andre kommunale arealer. I arbejdet er der mange hensyn at tage, fx arealernes funktion. Entreprenørservice tager gerne imod forslag fra lokalrådet.

Steen Olsen oplyste, at der er 490.000 fra LAG alene til den grønne dagsorden, så også her er der opbakning at hente.

Punktet genoptages næste gang

- **Skælskør Bevaringsforening** v. Mette Lund Jørgensen

Afholdt 4 møder om diger og kystsikring.

I 2020 afvikles 2 udstillinger herunder var de ikke afvisende for en udstilling om Skælskør havneområde

- **Kunstnerlavet KIT** v. Torsten Bo Jørgensen
 - Kunst i rundkørsel.

Der er kommet et par nye medlemmer, som bl.a. arbejder med masker. KIT oplever, at medlemmer flytter til Skælskør pga. KIT, og det miljø de kan indgå i.

Kunst i Rundkørsel forslag har været fremme forud for renovering af rundkørsel. Der følges op på, om dette projekt bliver til noget. Punktet genoptages til næste møde.

- **Skælskør År 2000** v. Pernille Kirkeskov Hansen

Livsstilsmesse 1. marts

Planlægning af kulturel folkefest pågår

- **Bykontoret** v. Anne Gudiksen
 - Status på lagunestien.

Afbud/ udsat

- **Det Røde Pakhus** v. Hanne Hjortsberg

Afbud/ udsat

- **Handicaprådet** v. Ole Andersen
 - Status på medborgerpolitik.

Afbud/ udsat

4. Nyt fra Slagelse Kommune

Orientering fra administrationen og fra udvalg/byråd, herunder opfølgning på emner fra tidligere møder.

- **Teknik** v. Bo Gabe
 - Magasinet i Strandgade. Status på handicaptilgængelighed og istandsættelse af lokaler.

Center for Kommunale Ejendomme har orienteret om de planlagte opgaver som omfatter:

2019:

Etablering af gulv i den store sal

Udskiftning af vinduer på 1. sal

2020:

Indvendig maling af væg- og loftoverflader

Bymidtegruppen udtrykte ønske om, at der sker en rengøring og maling af toilet, samt at der etableres en handicapvenlig indgang.

Særligt ønskede Skælskør Kunstforening toilet på 1. sal. Der var desuden ønske om at der også tages fat på den udvendige vedligeholdelse.

Der tilbydes eventuelt at selve malearbejdet kan gennemføres af frivillige.

Pernille Kirkeskov Hansen stiller sig til rådighed for opklarende spørgsmål.

- *Orientering om tiltag og istandsættelser i Skælskør Havn*

Bo Gabe orienterede kort om de tiltag der gennemføres som følge af en konkret bevilling på 400.000 bl.a. til renovering og forbedring af eksisterende slæbested, modtagelse af spildevand fra lystbåde samt cykelstation og vandpost. Referat er vedhæftet uddybende redegørelse for det arbejde der er i gang.

- **Natur, Vej og Trafik** v. Christian Schou Rasmussen
 - Status på trafiksikkerhedsprojekt på Sorøvej.

Sagen har været behandlet i ET-udvalget, som valgte en mere omfattende løsning med "bremseheller" ved byskiltet og hævet flade længere inde

- *Seneste fra trafiksikkerhedsudvalget.*

Der er ikke særligt nyt at bemærke, men der arbejdes med udkørsler til Norge fra Havnevej (midterhelle og opmærkning).

På Kobækvej arbejdes tilsvarende med udkørsel, men her vil det alene være med afmærkning.

- Ledelinjer Algade

Vej og Trafik foreslår, at ledelinjen fremadrettet flyttes ud til regnvandsrenden, men der er brug for en tilkendegivelse fra Erhvervsforening/Handicaprådet, om det er en brugbar løsning. I givet fald tilrettes regulativet herefter.

Efter mødet er det aftalt, at Vej og Trafik retter henvendelse til Erhvervsforening/Handicaprådet med en beskrivelse af forslaget, som herefter kan tage stilling til om det er en mulighed.

Til emnet trafiksikkerhed Næstvedvej ønskes bedre skiltning ved Boelslunde så lastbiler ledes på rigtig vej uden om Eggerslevmagle Skole. Den moderne navigations-teknologi giver problemer med, at tung trafik ledes af uhensigtsmæssige ruter. Emnet tages med i trafiksikkerhedsudvalget og videregives til Vej og Trafik

- **Entreprenørservice** v. Peter Johansen

- Status på vandposter og cykelpumpe.

Der er dialog om disse opgaver som tidligere punkt om tiltag på havnen også indikerer. Tilsvarende løsninger arbejdes der med på bytorvet

- Henvendelser om udsmykning af tunnel fra Skovvej til campingplads.

Kommunens Entreprenørservice ser ingen problemer i at få udsmykket tunnel. Entreprenørservice samarbejder med kommunens kulturafdeling om processen. I den sammenhæng er det naturligt, at Bymidtegruppen inddrages i arbejdet omkring valg af udsmykning. Sagen forventes genoptaget på Bymidtegruppens møde den 15. januar.

- Status på renovering af kilometersten på havneplads.

Der er gang i opgaven, men person der arbejder med opgaven er kommet til skade, så den er udsat

- Genoptagelse af renovering af springvand på Nytorv.

Der undersøges gamle tegninger, før der kan arbejdes videre. Der skal også rejses penge

- Anbefaling af solen i Lagunen – hel eller delvis nedrivning? Drøftelse omkring muligheder for øget biodiversitet i Lagunen, jf. MPL's beslutning fra d. 4. november. <http://polweb.nethotel.dk/Produkt/PolWeb/default.asp?p=slagelse07&page=document&docId=168223&ItemId=168238>

Kommunen går gerne i dialog om et forslag. Indtil da bliver det, som er der nu. Men ellers er ønsket fra driften, at få det hele fjernet og lagt i græs.

Der var en del bemærkninger til "Solen"

"det skal fjernes og lægges i græs"

"hvad med et etablere planter der kan tåle saltvand"

*"men blomster er til glæde for de der kommer der"
"lille Ø med flotte græsser der kan skabe variation"
"samle hvad der er naturlig vegetation fra området"*

*Sagen genoptages 15. januar til beslutning herunder
at der arbejdes med fokus på biodiversitet i lagunen*

*Det sker lige nu/ diverse spørgsmål:
Entreprenørservice ser lige nu på grusplads ved Nor-
vej/ Havnegade, der kan være lidt af en forcerings-
bane i disse våde novemberdage!*

*Der blev nævnt mulighed for lys i træer på Nytorv. De
har hidtil været uden lys, fordi de var nye og små.
Men nu er de efterhånden blevet "voksne nok" til at få
julelys☺*

*Peter vil se på muligheden, men det kan ikke nås in-
den tænding af det øvrige julelys*

*Belysning i tunneller under Norvej. Hvem bestemmer?
Peter oplyser, at kommunen godt kan påvirke udtryk-
ket*

*Svanetorvet: Der ønskes en dialog med bymidtegrup-
pen omkring Svanetorvet, og hvad der kunne ønskes
Erhvervsforeningen oplyser, at en arbejdsgruppe ar-
bejder med et forslag*

*Algade: Et udgået træ er fjernet, men den tilhørende
belægning omkring det tidligere træ ønskes også fjer-
net, så man ikke falder over den, eller alternativt at
der placeres anden installation der markerer parke-
ringsområde.*

- **Udvalg/byråd** v. Anders Koefoed og Steen Ol-
sen
 - Budgetaftale 2020 og overslagsårene.
Forbrug 2019 og overførsel af midler.
Drift og anlæg. [http://polweb.netho-
tel.dk/Produkt/PolWeb/de-
fault.asp?p=slagelse07&page=docu-
ment&docId=167867&ItemId=167871](http://polweb.netho-
tel.dk/Produkt/PolWeb/default.asp?p=slagelse07&page=document&docId=167867&ItemId=167871)

*Anders Kofoed/ Steen Olsen orienterede kort om bud-
getproces.*

*Det er lagt ud til Erhvervsforeningerne at komme med
oplæg til anvendelse af midlerne.*

*Der udarbejdes et regneark med ansvarsfordeling af
de forskellige opgaver, som forudsættes udmøntet i
budgetaftalen.*

ET-udvalget- trafiksikkerhed:

*I forhold til trafiksikkerhed er besluttet som fremlagt
ovenfor af Bo Gabe, men trafiksikkerhedsudvalget
medtager gerne punkter under emnet trafiksikkerhed,
uden at det dermed kan loves, at de alle fremmes i
udvalget*

- Status på salg af Møllebakken.

Der køres en ny udbudsrunde. 4 klynger udbudt på ny inden for lokalplanrammen. Vejbidraget bliver en kommunal finansiering.

I forhold til højskolegrunden er Byrådet sindet at bakke op om et højskoleprojekt, hvis der kommer et projekt med den fornødne finansiering

- Ren by uden herreløst affald.

Der arbejdes på en konceptudvikling, som kan understøtte civil affaldsindsamling (snappere, affaldsposer osv.)

- Orientering om arbejdet med øget børne-/ungeindsats i Skælskør.

Omfatter borgere op til 30 år.

Der arbejdes på et møde med interessenter den 13. januar.

Mere til næste møde den 15. januar

5. Status på højvandssikring og helhedsplan fra Nor til Fjord

v. Maja Østermann og Steen Olsen

Evaluering og eventuelle nye refleksioner fra inspirationssturen den 23. oktober.

Blev ikke behandlet specifikt, men "output" fra turen er sendt ud til Bymidtegruppens medlemmer.

Maja Østermann giver status på proces for helhedsplanlægningen af Skælskør Havneområde.

Der foreligger et forslag til følgegruppe, men der ønskes gerne forslag:

"Harboe, og interessenter til Fodsporet" blev foreslået.

Proces ønskes politisk behandlet i januar

Maja ønsker gerne tilbagemelding på et evt. bykontor, a la det vi så i Svendborg

Forslag til aktiviteter,- midlertidige eller varige:

"det blev foreslået at der kunne beskrives mere omkring midlertidighed og prøvehandlinger"

RUC-opgaven er med i processen som baggrundsmateriale.

Anbefaling af arbejdsudvalg til proces højvandssikring og havneforskønnelse til ET og MPL.

Status på analyser for højvandssikring. Tidligere kalkulationer omkring sluse ved Vasabro.

Indledningsvist blev det fastslået, at en sluseløsning helt ude ved Vasebro er helt udelukket. Området her ligger i Natura2000 område, hvor anlæg kun kan godkendes, hvis der ikke kan findes alternative løsninger. I vores tilfælde kan man ikke besvare dette med et "nej", så allerede af den grund, er det ikke en farbar vej. Løsningen er desuden væsentlig dyrere end alternativerne inde i havnen. Derfor arbejdes der ikke videre med den løsning.

Der er bestilt et skitseprojekt, som er næsten klar.

Skitseprojektet skal besvare, hvad der skal beskyttes, og hvor højt der skal sikres. Løsningen skal være omkostningseffektiv, og desuden skal der belyses mulige alternativer.

*Der kommer 3 bud. Herunder et uden sluser (alt løses "på land") og to forslag, der inkluderer sluser i indre havn i større eller mindre grad.
De tre løsninger blev kort præsenteret.*

Tidsperspektivet er afhængig af rigtig mange forhold, men det forsøges, at køre dele af processerne parallelt, så tiden på denne måde kan afkortes.

Bo Gabe gjorde opmærksom på, at selv om helhedsplan og højtandsbeskyttelse er indbyrdes afhængige, så er der forsat tale om to projekter, med hver sine interesser. Således skal højtandsbeskyttelsen indtage de interesser der får gavn af beskyttelsen.

Sagen genoptages til den 15. januar

6. Status på renovering og anvendelse af Skælskør Rådhus

v. Steen Olsen og Bo Gabe

Videre proces i Kultur- og Fritidsudvalget, jf. udvalgsbehandling 5. november herunder Bymidtegruppens fremtidige rolle. <http://polweb.nethotel.dk/Produkt/PolWeb/default.asp?p=slagelse&page=document&docId=168282&itemId=168310>

Der er inviteret til møde med forslagsstillerne, og bymidtegruppens medlemmer på det smukke gamle rådhus den 19. december 16-18 – med julekager forstås☺

7. Trappe Fordgrunden

v. Steen Olsen og Maja Østermann

Genoptages fra sidste møde.

Maja Østermann redegør for eksisterende lokalplaner og ejerforhold.

Ønsker, idéer og muligheder til realisering, jf. budget 2020 og overslagsårene.

Udsat men genoptages 15. januar

8. Presse

Har vi en god historie fra Skælskør, som bymidtegruppen ønsker at gå i pressen med?

KIT vil se på en mulig pressehistorie omkring kunstmiljø og tilflytning til Skælskør

9. Andet og eventuelt

Gå til Sofie og Maja med bemærkninger til henholdsvis helhedsplan og højtandsbeskyttelse helst inden den 6. december aht. dagsorden for udvalgsbehandling

Punkt om cykler og belægning Algade tages op den 15. januar

10. Næste møde

Forslag til mødedatoer i bymidtegruppen for det kommende halvår:

- 15. januar 2020
- 25. marts 2020

- 3. juni 2020 *flyttes til den 27. maj*
- 19. august 2020

Møderne afholdes om onsdagen fra kl. 8-10 på Hotel Postgården. Forslag til mødedatoer for andet halvår 2020 kommer senere.